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Píseň 618, 1.sl                                                6.6.2021jm  

Ž 13,6Já v tvé milosrdenství však doufám, moje srdce jásá nad tvou spásou. Budu zpívat Hospodinu, neboť se 
mě zastal. 

Píseň 98  

Milostivý Bože, 

oslovujeme tě společně jako každou neděli a dnes vzpomínáme také na ty, kdo tu nejsou, protože nemohli 
přijít a chtěli by. Na všechny, které máme rádi, myslíme, na ty, s nimiž se tu nemůžeme dnes setkat a také 
na ty, s nimiž se nemůžeme setkat už nikdy v tomto světě. Věříme, že ty Pane a nimi jsi a že máš všechny 
životy ve své ruce. Prosíme, obnov nám dnes naději a víru, abychom byli dost silní pro všechno, co nás 
potká. Stejně tě prosíme za ty, kteří nám leží na srdci. Prosíme za ty, kteří nepřijdou nikdy, protože nechtějí 
nebo neví, že můžou přijít.  

Za ty všechny, kteří nemohou nebo nevědí, tě chválíme, slyš naše hlasy, naše chvála tobě patří, Bože Otče, 
Pane Kriste, Duchu svatý. A  

1.čtení  Lk6, 37-49 

Buďte milosrdní, jako je milosrdný váš Otec. Nesuďte, a nebudete souzeni; nezavrhujte, a nebudete 
zavrženi; odpouštějte, a bude vám odpuštěno. Dávejte, a bude vám dáno; dobrá míra, natlačená, 
natřesená, vrchovatá vám bude dána do klína. Neboť jakou měrou měříte, takovou Bůh naměří vám.“ Řekl 
jim také podobenství: „Může vést slepý slepého? Nepadnou oba do jámy? Žák není nad učitele. Je-li zcela 
vyučen, bude jako jeho učitel. Jak to, že vidíš třísku v oku svého bratra, ale trám ve svém vlastním oku 
nepozoruješ? Jak můžeš říci svému bratru: ‚Bratře, dovol, ať ti vyjmu třísku, kterou máš v oku,‘ a sám ve 
svém oku trám nevidíš? Pokrytče, nejprve vyjmi trám ze svého oka, a pak teprve prohlédneš, abys mohl 
vyjmout třísku z oka svého bratra. Dobrý strom nedává špatné ovoce a špatný strom nedává dobré ovoce. 
Každý strom se pozná po svém ovoci. Vždyť z trní nesklízejí fíky a z hloží hrozny. Dobrý člověk z dobrého 
pokladu svého srdce vydává dobré a zlý ze zlého vydává zlé. Jeho ústa mluví, čím srdce přetéká. Proč mne 
oslovujete ‚Pane, Pane‘, a nečiníte, co říkám? Víte, komu se podobá ten, kdo slyší tato má slova a plní je? Je 
jako člověk, který stavěl dům: kopal, hloubil, až položil základy na skálu. Když přišla povodeň, přivalil se 
proud na ten dům, ale nemohl jím pohnout, protože byl dobře postaven. Kdo však uslyšel má slova a 
nejednal podle nich, je jako člověk, který vystavěl dům na zemi bez základů. Když se na něj proud přivalil, 
hned se zřítil; a zkáza toho domu byla veliká.“ 

Píseň 420   

2.čtení Gn 6,9-22;7,24;8,14-19 

Toto je rodopis Noeho: Noe byl muž spravedlivý, bezúhonný ve svém pokolení; Noe chodil s Bohem. A Noe 
zplodil tři syny: Šéma, Cháma a Jefeta. Země však byla před Bohem zkažená a plná násilí. Bůh pohleděl na 
zemi; byla zcela zkažená, protože všechno tvorstvo pokazilo na zemi svou cestu. 

I řekl Bůh Noemu: „Rozhodl jsem se skoncovat se vším tvorstvem, neboť země je plná lidského násilí. 
Zahladím je i se zemí. Udělej si archu z goferového dřeva. V arše uděláš komůrky a vysmolíš ji uvnitř i zvenčí 
smolou. A uděláš ji takto: Délka archy bude tři sta loket, šířka padesát loket a výška třicet loket. Hle, já 
uvedu potopu, vody na zemi, a zahladím tak zpod nebe všechno tvorstvo, v němž je duch života. Všechno, 
co je na zemi, zhyne. S tebou však učiním smlouvu. Vejdeš do archy a s tebou tvoji synové, tvá žena i ženy 
tvých synů. A ze všeho, co je živé, ze všeho tvorstva, uvedeš vždy po páru do archy, aby s tebou zůstali 

http://biblenet.cz/b/Ps/13#v6


2 
 

naživu; samec a samice to budou. Z rozmanitých druhů ptactva a z rozmanitých druhů zvířat a ze všech 
zeměplazů rozmanitých druhů, z každého po páru vejdou k tobě, aby se zachovali při životě. Ty pak si naber 
k obživě různou potravu, nashromáždi si ji, a bude tobě i jim za pokrm.“ 

Noe udělal všechno přesně tak, jak mu Bůh přikázal. Mohutně stály vody na zemi po sto padesát dnů. 
Dvacátého sedmého dne druhého měsíce byla již země suchá. 

I promluvil Bůh k Noemu: „Vyjdi z archy, ty a s tebou tvá žena i tvoji synové a ženy tvých synů. Vyveď s 
sebou všechno tvorstvo, jež je s tebou, všechnu zvěř i ptactvo a dobytek a všechnu havěť plazící se po zemi. 
Ať se na zemi hemží, ať se na zemi plodí a množí.“ 

Noe tedy vyšel a s ním jeho synové a jeho žena a ženy jeho synů. Všechna zvěř, všechna havěť a všechno 
ptactvo, vše, co se plazí po zemi, vyšlo podle svých čeledí z archy. 

Milí bratři a sestry,  

Usoudila jsem, že už jsme tak daleko v řešení všech těch potíží s ohrožením našeho světa kvůli pandemii, že 
už bychom se na to mohli podívat z mírného odstupu. To je totiž příběh o potopě, je o zkáze světa, tedy 
klade si otázku, jak by to bylo, kdyby se na nás Bůh doopravdy rozzlobil. Tak, že by už nás měl dost.  

Jistěže máme stále v paměti a ve všem svém konání naději dosvědčenou Novým zákonem o tom, že když už 
to Bůh nemohl vydržet, udělal to sám. Ještě bych vás však ráda požádala, abyste měli na paměti první čtení, 
protože to je zpráva o tom, jak to má vypadat, aby se Bůh nemusel hněvat. Jinak řečeno – co to je být 
spravedlivý. Nebudu to už podrobně připomínat, jen snad to, že to začínalo slovy: Buďte milosrdní.  

My však máme otevřen pohled na svět tak hnusný, že to Bůh už nechtěl snášet. A tak se rozhodl, že to ze 
světa umyje. Je to strašná představa, nezdržujte se myšlenkou, zda se to historicky skutečně stalo, stačí to, 
že lidstvo má zkušenosti se záplavami.  Nejen rozvodněné řeky, které zaplaví sklepy, ale třeba vlny tsunami, 
které smetou všechno a všechny. Představovat si to jako historickou událost by bylo dokonce na škodu, 
protože by nám z toho vyšlo, že někdy někde žili hodně špatní lidé a Bůh na ně poslal tsunami. Příběhy za 
začátku knihy Genesis jsou universální v tom smyslu, že se dějí stále. Zrovna máme čerstvou zkušenost 
s něčím, co ohrožovalo svět, který známe, máme, jsme v něm doma.   

Ten příběh je na začátku Bible, kousek od toho, kde se líčí stvoření světa. Příběh Noeho a jeho rodiny je 
jakoby to bylo nové stvoření. Pokud tedy někdy někdo užívá úsloví „od Adama“, myslí se tím od samého 
počátku, měl by přesněji toto rčení upravit na „od Noeho“, protože mezitím bylo dle Bible vše spláchnuto. 
Doslova umyto, tvář země byla umyta od pokolení, které naplnilo zemi násilím. A to je onen opak od toho, 
k čemu nabádal Ježíš ve své řeči, jak jsme ji slyšeli. Místo milosrdenství byli lidé násilničtí. Možná se vám to 
zdá jako dva přílišné extrémy, milosrdenství a násilí, přece je mezi tím ještě mnoho mezistupňů. Otázka 
však nestojí tak, abychom třídili události a činy do dvou kategorií, co je ještě milosrdné, a co už je 
násilnické. Otázka stojí tak, kde stojíš, člověče, ty. K čemu tě to táhne.  

Takhle si tu otázku můžeme postavit právě proto, že jsme slyšeli to Ježíšovo slovo. A není potřeba zkoumat, 
jak moc byl Noe spravedlivý, jestli bychom byli také vyzváni v případě katastrofy, abychom postavili archu. 
V případě naší katastrofy bych tu archu viděla tak, že někdo vymyslel očkování, aspoň doufám, jako my 
všichni. První poznatek, který jsme mohli nalézt v odpovědi na otázku, co by se stalo, kdyby Bůh svět už 
nechtěl vidět, je toto: je to Bůh, který miluje život. Noe (a jeho rodina)je tam jako další Adam, jako začátek 
nového života. Možná ta Noemova spravedlnost byla nejvíc v tom, že byl schopen na Boží příkaz dělat 
takový nesmysl, jako je stavět loď na kopci, když široko daleko žádná voda není. Z nedělních škol máte jistě 
v paměti to užitečné dotažení, že byl všem pro smích.  
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K textu, jako je tento, je potřeba chovat se skoro jako k šifrované zprávě, všechno tam má mnoho významů, 
nemáme na to teď čas, ale u archy je nutno poznamenat, že se rozměry i tvarem nápadně podobá stánku 
úmluvy, tomu prvnímu kostelu, a i s chrámem Hospodinovým v Jeruzalémě by se našly shodné prvky. To 
není samo sebou, a je to druhý poznatek – jak se člověk zachrání před zkázou. Trochu zjednodušeně řečeno 
– v kostele, ale spíš to odkazuje k přítomnosti Boha ve světě. Třeba podle žalmu 85: Ukaž nám, Hospodine, 
své milosrdenství, uděl nám svou spásu! Tak nějak si představuji ten kostel, na který odkazuje archa 
Noemova, jako tuto prosbu a spolehnutí na to, že to Bůh může udělat. A chce to udělat. Mimochodem, 
archa neměla ani kormidlo, ani plachty. Nešlo to nijak řídit. Takže zase, v podtextu, zašifrováno, je nám 
sděleno, že v případě katastrofy je potřeba se spolehnout na to Boží vedení. To on se postará.  A 
nepochybuji, že všem nám to zní, jako přetěžký úkol, příliš toho chceme zvládnout sami, až pak, když už nic 
nezvládneme, tak to umíme, spolehnout se na Něho.  

Ted vám řeknu, co mně připadá na příběhu o potopě nejhorší. Že země byla naplněná násilím lidí, ale vypili 
si to i ostatní tvorové. Zkaženost člověka má přímý dopad na život ostatního živočišného světa. Toto je 
věta, kterou jsem opsala z komentáře. A je to tak a z příběhu o potopě to jasně vyplývá, jaká je to pro 
ostatní živé tvory katastrofa. Při stvoření světa je to velmi zřetelné, že máme k sobě blízko, je to vyjádřeno 
tak, že savci a člověk jsou stvořeni v jeden den. A podle příběhu o potopě se zdá, že by to bývali měli 
mnohem lepší, kdyby s člověkem nebyli tak blízcí.  

Bůh však pamatuje i na ně, potřebujeme je, jsou jeho stvoření, potřebuje, nebo chce je mít i On, tak jsou 
také pasažéry na té kostelní arše. Je s nimi práce. Což je úkolem člověka, starat se o ně, a je to také součástí 
úkolu nového člověka, Noema, který je dalším Adamem. 

Podle údajů v biblickém příběhu mezi začátkem potopy a dnem, kdy Noe a jeho rodina a všichni ostatní 
zvířecí pasažéři vystoupili na suchou zem, uplynul rok, od února do února. Ten únor z našeho pohledu 
nemá nijak zvláštní význam, ale rok, dlouhá je to doba. Opět je v tom ukrytá hluboká moudrost, nebo 
možná zpozorovaný běh života, po roce je možné začít znovu. Když je nové jaro a další léto. To je spíše 
poznámka na okraj, jako upozornění na ony universální souvislosti, které příběh má.  

Neslyšeli jsme příběh celý, spoléhám na to, že je vám známý, slyšeli jsme však o slavnostním vyjítí z archy, 
je to skoro jako bohoslužba, jakési procesí, ale přece jen bych ráda přečetla ještě závěr (Gn 9,8-16):  

Bůh řekl Noemu a jeho synům: „Hle, já ustavuji svou smlouvu s vámi a s vaším potomstvem i s každým 
živým tvorem, který je s vámi, s ptactvem, s dobytkem i s veškerou zemskou zvěří, která je s vámi, se všemi, 
kdo vyšli z archy, včetně zemské zvěře. Ustavuji s vámi svou smlouvu. Už nebude vyhlazeno všechno 
tvorstvo vodami potopy a nedojde již k potopě, která by zahladila zemi.“ Dále Bůh řekl: „Toto je znamení 
smlouvy, jež kladu mezi sebe a vás i každého živého tvora, který je s vámi, pro pokolení všech věků: Položil 
jsem na oblak svou duhu, aby byla znamením smlouvy mezi mnou a zemí. Kdykoli zahalím zemi oblakem a 
na oblaku se ukáže duha, rozpomenu se na svou smlouvu mezi mnou a vámi i veškerým živým tvorstvem, a 
vody již nikdy nezpůsobí potopu ke zkáze všeho tvorstva. Ukáže-li se na oblaku duha, pohlédnu na ni a 
rozpomenu se na věčnou smlouvu mezi Bohem a veškerým živým tvorstvem, které je na zemi.“ 

Buď jste to slyšeli už mnohokrát, nebo jste si toho všimli, ale i tak to zopakuji pro zdůraznění: smlouva, 
kterou Bůh ustanovil, není žádná smlouva tak, jak ji chápeme, jako dohodu dvou stran. Zavazuje se tam 
totiž jenom Bůh, po člověku nic nechce. Jindy je taková smlouva ve Starém zákoně provázena nějakým 
znamením na člověku, pro člověka, aby si ji připomínal. Tato smlouva je neobvyklá tím, že připomenutí-
duhu- Bůh stanovuje pro sebe. Ovšem je třeba dodat, že takovou báječnou smlouvu Bůh mohl ustanovit 
proto, že našel člověka, Noema, který ho poslechl ve všem, co mu řekl. To vůbec není zanedbatelný motiv, 
velmi zjednodušeně řečeno: Bůh potřebuje lidi, kteří s ním spolupracují, nebo po biblicku: kteří plní jeho 
vůli. V této souvislosti to vychází tak, že je potřebuje proto, aby byl na zemi zachován život.  
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Chtěla bych ještě krátce citovat z úvahy židovského spisovatele Elieho Wiesela o Noemovi. 

„Chudák Noe. On, který vyvázl z katastrofy kosmických rozměrů, není šťasten. Skutečnost ho děsí. Ale věří 
slibům Boha. Ve starém židovském komentáři Bůh utěšuje Noema slovy: Myslíš, že mám radost z toho, 
když vyhrávám bitvy? Vyhrávám-li, prohrávám. Prohrávám-li, vyhrávám. Neprohrál jsem snad i tenkrát, 
když jsem zvítězil nad generací potopy? Neztratil jsem svět, který jsem sám stvořil? V Biblickém textu 
ukazuje Bůh Noemovi duhu, která symbolizuje jejich novou smlouvu. Slibuje také, že už nikdy nezničí svět 
potopou. Řečeno jinými slovy, Bůh nedopustí další katastrofu – už nebude nikoho provokovat, ani se 
nenechá vyprovokovat. To však na situaci nic nemění, Noe má strach. Bohu důvěřuje, ne však lidem. 
Uvědomuje si, že přestože se Bůh rozhodl, že už svět nikdy nezničí, lidé jsou schopni to udělat za něj. 
Smlouva má jedinečnou účinnost – zavazuje Boha, nikoli však jeho tvory.“ 

Tak až uvidíte duhu, vzpomeňte si na milosrdného Boha, který se něco s námi natrápí, ale z nějakého 
důvodu mu to stojí zato. A také by nám duha mohla připomenout slova: „Toto je ta nová smlouva, 
zpečetěná mou krví.“ To řekl ten, který nás nabádá, abychom byli milosrdní, jako je milosrdný náš Otec. 
Někde tam bude cesta ke spravedlnosti a bezúhonnosti, i k tomu, jak netrápit ani lidi, ani Boha Otce, kterýž 
jest v nebesích.  

Píseň 614  

Pane Ježíši Kriste, přimlouváme se za tento svět.  
Prosíme za ty, kteří neumějí ani děkovat, ani nevědí, že to mohou být vděční, že ti mohou věřit. Prosíme za 
svět, který využívá zemi bez milosti, bez rozumu. Prosíme za lidi, kteří pracují pro něčí zisk jako otroci, i 
když tomu tak dnes nikdo neříká. Prosíme i děkujeme za ty, kteří pracují poctivě, nikoho nepodvádějí, a 
nezneužívají ani přírodu ani lidi. Prosíme i děkujeme dnes za ty, kteří se starají o úrodu. Prosíme za ty, kdo 
mají těžkou práci, příliš mnoho odpovědnosti. Prosíme o vysvobození pro ty, jimž se práce stala jedinou 
náplní a smyslem života. Prosíme i za vládu a parlament, za lidi, kteří mají moc a řídí tuto zemi. 
Vyprošujeme jim moudrost a pozorné svědomí. Prosíme za chudé lidi. Prosíme za ty, kdo nikoho nemají, 
kdo žijí bez rodin a bez přátel. Prosíme za nemocné. Prosíme za církev, aby dělala, co je jejím úkolem i její 
slávou. Prosíme za tento sbor. Prosíme i za sebe navzájem a naše blízké. Amen 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé.  Přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak 
i na zemi.   Chléb náš vezdejší dej nám dnes.   A odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim 
viníkům.    A neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého.   Neboť tvé jest království i moc i sláva 
na věky. Amen 

 1J 4,16-19 

Také my jsme poznali lásku, kterou Bůh má k nám, a věříme v ni. Bůh je láska, a kdo zůstává v lásce, v Bohu 
zůstává a Bůh v něm. V tom jeho láska k nám dosáhla cíle, že máme plnou jistotu pro den soudu – neboť 
jaký je on, takoví jsme i my v tomto světě. Láska nezná strach; dokonalá láska strach zahání, vždyť strach 
působí muka, a kdo se bojí, nedošel dokonalosti v lásce. My milujeme, protože Bůh napřed miloval nás.  

Vyprošuji pro nás, abychom byli světlem, abychom světlem zůstávali a světlo poznávali v našich 
temnotách! K tomu ať nás žehná Bůh Otec, Syn i Duch svatý! 

Píseň 686 


